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ACTA 

 

Reunió del Consell Coordinador 

dels  Parcs del Garraf i Olèrdola 

 

 

 

 

Data: 18 de gener de 2024  

Hora: 17 Hores  

Lloc:    Ajuntament de Sant pere de Ribes 

 

  

 

 

Presideix la reunió:  Sr. Xesco Gomar   

Secretària:  Sra. Juana Barber 

 

 

Ordre del dia: 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

2. Canvis de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda 

3. Donar compte de la darrera Comissió Consultiva 

4. Evolució dels paràmetres interns del DC Vall d'en Joan en la fase de Postclausura 

5. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (abril 23 – octubre 23) 

6. Principals actuacions del Programa d’activitats 2024 

7. Torn de paraules 

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

S’inicia la reunió a les 17.00 hores. 

 

La Sra. Abigail Garrido, alcaldessa de Sant Pere de Ribes, dona la benvinguda i valora 

positivament poder realitzar aquesta reunió en el seu municipi. Agraeix a tothom la seva 

presència i també agraeix la bona feina que es fa des del Parc del Garraf. 

 

El Sr. Xesco Gomar, diputat de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda agareix a 

l’alcaldessa l’acollida i a tots els presents la seva assistència. Demana que es faci una 

ronda de presentacions de tots els assistents i un cop feta demana que es continuïamb la 

reunió. 
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1. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior.  

S’acorda aprovar l’acta de la darrera reunió celebrada el dia 5 de maig de 2023 al conjunt 

monumental d’Olèrdola.   

 

2. Canvis de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda 

El Sr. Gomar explica que amb la nova legislatura Espais Naturals torna a ser un Àrea, en 

concret, l’Àrea d’Espais Naturals i Infrastructura Verda. Posa de relleu l’importància 

d’aquest fet i fa saber que tal i com diu el nom, el principal objectiu d’aquesta Àrea és la 

conservació del patrimoni natural i el patrimoni cultural. També afegeix que això no vol dir 

que els espais gestionats de d’aquesta àrea hagin de ser santuaris però sí que s’ha de 

tenir calr que la nostra prioritat, tal i com marca la Llei d’Espais Naturals és la conservació 

d’aquests indrets.  

 

3. Donar compte de la darrera Comissió Consultiva 

La Sra. Barber com a presidenta de la Comissió Consultiva explica els principals temes 

tractats a la passada Comissió Consultiva que va tenir lloc el mes d’octubre a Olivella. 

Comenta que va ser uan reunió amb força participació i que es van tractar els temes que 

es tractaran també en aquesta reunió. Els assistents van posar en valor l’explicació duta a 

terme pel Sr. Perejordi, de l’AMB sobre el dipòsit controlat de la Vall de Joan.  

L’altre tema que va ser motiu de més debat va ser la preocupació que hi ha per part dels 

membres de la Comissió Consultiva vers el futur de Vallcarca. Els hi preocupa que en 

aquest projecte de Vallcarca hi treballen arquitectes i enginyers i està avalat per persones 

de renom que puguin acabar influint sobre la resolució d’aquest projecte. 

Es comenta que el compromís que es va agafar és explicar-lo en aquesta reunió del 

Consell Coordinador i que de totes maneres era molt difícil pronunciar-se sobre un 

projecte que encara no s’ha rebut formalment.  

 

La Sra. Palacio afegeix que l’any 2023 va haver una reunió a Espais Naturals per explicar 

el possible projecte però ja es va veure que hi havia algunes coses que serien 

incompatibles. Fins i tot en una reunió celebrada a la Generalitat amb la Direcció General 

d’Urbanisme el projecte inicial no es veia viable. 

 

La Sra. Verdejo comenta que s’ha fet un projecte nou i que es va explicar la setmana 

passada i que en principi es veia més factible. Així i tot confirma que encara no existeix un 

projecte definitiu. 

 

4. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (abril 23 - desembre 23)  

La Sra. Barber explica que ens acompanya el Sr. Ramon Perejordi de l’AMB per explicar 

la situació del dipòsit controlat (DC) de la Vall de Joan i les actuacions que s’hi fan. 

Agareix al Sr. Perejordi la seva assistència i li passa la paraula. 

 

El Sr. Ramon Perejordi explica que el Dipòsit Controlat de la Vall de Joan està gestionat 

per 2 empreses: 

- TIRSA realitza tot el manteniment i gestió del dipòsit i l’explotació de la planta 
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depuradora. 

- TERSA realitza l’explotació de la planta de cogeneració que funciona amb el 

biogàs que s’extreu del DC per aspiració i de tot el sistema d’extracció (pous, 

canonades, estacions de regulació…). 

L’AMB té contractades 2 empreses d’enginyeria que fan el seguiment de l’evolució dels 

paràmetres de control en situació de post clausura.El DC es troba en un context geològic 

càrstic on la conca hidrogeològica no coincideix amb la hidrogràfica. La primera aboca 

cap a la Falconera i la segona cap a Gavà. Els problemes d’afectació al medi s’han 

produït cap a la conca hidrogeològica. 

En la producció de biogàs s’observa una certa reducció i la seva qualitat també mostra 

una tendència, encara que petita, a la baixa. Al 2022 es van produir un promig de 

1.740.000 NM3 al mes, i al 2023 de 1.620.000 NM3. La qualitat del biogàs està a l’entorn 

del 42% de metà. 

Respecte a l’extracció de lixiviats s’observa una baixada important del volum extret i un 

augment de la seva concentració a partir del segellat del vas. Aquesta disminució també 

pot ser deguda a la manca de precipitacions dels darrers anys. Per poder valorar 

definitivament el bon funcionament del DC s’ha d’esperar un període més llarg i que 

inclogui un període humit amb pluges més abundants. 

Els control intern del DC consisteix en el seguiment dels nivells de lixiviats, dels gasos 

(pressió, composició i temperatura) als punts de control intern (140 pous d’extracció de 

biogàs) i el seguiment dels assentaments del DC cada 2 mesos. El primer es realitza cada 

3 mesos i el segon cada 2. 

Del seguiment que es fa s’observa que la composició del biogàs en la zona central del DC 

té mes quantitat de CO i menys de metà i unes temperatures més altes, superiors a 80ºC, 

això indica una “combustió interna”. La dificultat de la gestió del biogàs del DC radica en 

tenir la massa de residus en depressió per evitar que surtin gasos a l’exterior però evitant 

que aquesta provoqui una entrada d’oxigen que seria molt negativa en la zona de 

“combustió interna”. La presència d’O2 és un factor clau en la producció d’incendis per 

auto ignició, i per tant, es fa un seguiment continuat de la seva concentració en el biogàs. 

Referent als nivells de lixiviats dins la massa de residus s’observa un descens general, en 

alguna zona arriba als 10m des del gener de 2021, aquest fet es confirma amb les 

tomografies que es realitzen on s’observa una reducció de la conductivitat elèctrica 

(sobretot a les capes superiors), associada a la reducció de la humitat o bé de la 

concentració de sals del lixiviat. 

El DC Vall de Joan té assentaments, des del març del 2019 cada 2 mesos es fa el 

seguiment topogràfic amb fites instal·lades a la superfície, es pot observar que a la zona 

central on hi ha gruixos de gairebé 100 m de residus l’assentament en aquest període ha 

estat de 2m, minvant cap als laterals on hi ha menor gruix de residus. 

El seguiment extern consisteix en el seguiment del nivell i de la qualitat de l’aigua 

subterrània i dels gasos als punts de control extern del DC (piezòmetres, pous i 
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surgències) i el seguiment dels gasos en 8 dels avencs del massís. Els mostrejos es 

realitzen mensualment. 

Tots els assistents agareixen les explicacions al Sr. Perejordi . 

 

La Sra. Barber continua amb l’informe de gestió  

Pel que fa als temes de coordinació:  

- Explica la valoració dels bombers de final de campanya, amb l’elevat nombre de 

dies amb nivell 3 del Pla Alfa i posa en valor la importància de la coordinació. 

- Comenta la  bona restauració de la part de la superfície del dipòsit controlat AMB. 

Pel que fa a la conservació: 

- Explica la prospecció́ per al seguiment del botxí (Lanius meridionalis) al Parc del 

Garraf, i la col·laboració́ amb Paisatges Vius i Servei de Fauna i Flora de la 

Generalitat de Catalunya.  

- Seguiment de Flora Amenaçada (SEFA). Resultats crítics degut a la sequera. 

Especies com Convolvulus siculus (catalogada com a vulnerable) només s’ha 

localitzat un individu.  

Com a dades interessants es pot comentar la situació tan critica d’aquesta font del 

barret del Rector en  base als resultats: 7/2/23: 276 l/dia; 25/5/23: 277 l/dia; 

12/7/23: 48 l/dia; 6/9/23 15 l/dia.  

- Seguiment còlit negre al Parc del Garraf i alliberament de merla blava. 

- Seguiment de tortuga mediterrània a la seva àrea distribució al parc del Garraf. 

Enguany s’ha trobat indicis de reproducció a tots els nuclis on es present l'espècie.  

- Detecció́ i col·laboració́ per la captura d’os rentador a la Bassa del Camp de tir de 

Gavà.  

- Cens amb dron de la Sempreviva menuda (Limonium girardianum) - Col·laboració 

amb el CAR. 

Pel que fa a preparar la campanya de prevenció d’incendis: 

- Millores de seguretat en les torres de guaita 

- Reparació del ferm del camí del Puig de la Mola 

- Reomplir les cisternes i les basses d’incendis amb l’aigua que ens ha cedit 

l’Ajuntament d’Olivella d’un dipòsit on s’havien de fer obres  

- Millores en la senyalització a tot el parc i especialment en la zona de Can Grau  

Pel que fa a l’ús públic explica el funcionament dels grups de treball per consensuar i 

homogeneïtzar criteris i procediments en referència als informes d’ús públic per activitats 

organitzades, especialment per aquelles més sensibles (filmacions amb dron, marxes 

nocturnes, rodatges publicitaris,...) per tal de donar respostes coherents i coordinades a:  

-  Millores dels itineraris guiats : itineraris naturalístics guiats per bons coneixedors 

del territori adreçats al públic general. 

- Intensificació de les visites guiades o teatralitzades: visites al Conjunt Monumental 

d’Olèrdola i els seus exteriors acompanyats per un guia i/o un personatge històric. 

- A les activitats familiars: tallers, jocs de descoberta o passejades de curta durada i 

baixa dificultat adreçats especialment als infants.  
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- Als Tallers i activitats guiades: visites que inclouen un taller o una activitat pràctica 

adreçada al públic general.  

 També comenta i explica les activitats dutes a terme en el marc dels programes de la 

Xarxa de Parcs:  Parcs en Concert,  a Castelldefels,  i lesreunions dels grups de treball i 

del Fòrum permanent de la CETS.  

 

5. Princioals actuacions del Programa d’activitats 2024 

La Sra. Barber apunta els següents punts com els més importants del programa per 

enguany. També comenta que el programa es viu i que si al llarg de l’any hi hagués 

necessitat d’afegir actuacions sempre és possible.  

- Treballs forestals en el PEG d’Olivella (Finca La Mesquita) 

- Reparació mitjançant treballs de formigonat de 300m en la zona de pendent de la 

pista de Quatre Camins a la Fassina 

- Millores de l’itinerari sensorial de Can Grau 

- Impermeabilització del dipòsit de Vallgrassa  

- Estabilització dels talussos davant els aparcaments del Pic del Martell en la pista 

de Rat Penat 

- Consolidar el Castell Vell d’Olivella  

 

6.  Torn de paraules 

El Sr Moya regidor de l’ajuntament de Sant Pere manifesta la seva preocupació davant 

de la sequera i vol saber què es farà des del Parc. 

La Sra. Barber respon dient que s’estan estudiant les diferents zones del parc per tal de 

poder tenir una diagnosi. És cert que la part litoral està molt afectada i hem de saber si 

realment tots els arbres son morts o alguns podrien recuperar-se. També preocupa la 

possibilitat de que a més de la sequera hi hagi algun atac d’escolítids, evidentment 

propiciat tot per la situació en la què ens trobem. 

El Sr. García tècnic de medi ambient de Sitges comenta que els pins estan tots morts i 

que alguns poden ser perillosos si cauen a la carretera, per tant creu que s’ha de fer 

alguna actuació d’uergència. Pel que fa al tema del que s’ha parlat sobre el projecte de 

Vallcarca comunica que els serveis tècnics de l’ajuntament de Sitges no tenen res sobre 

la taula. 

Sobre aquest tema, torna a haver una mica de debat sobre si és o no interessant per al 

Parc però finalment i tenint en compte que hores d’ara només es paral sobre una 

proposta restem a l’espera de que hi hgai un projecte definitiu i aquest serà el moment de 

fer un pronunciament. 

 

Per últim i per unanimitat tothom vol agrair la feina feta durant tots aquests anys per part 

del Santi Llacuna, director del Parcs del Garraf i Olèrdola des  de juny de 2004 fins 

desembre de 2023. 
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 
 
 

Nom i cognoms Càrrec Ajuntament / Entitat 

Xesco Gomar Diputat de l’Àrea Diputació de Barcelona 

Abigail Garrido Alcaldessa 
Ajuntament de Sant Pere de 
Ribes 

Marta Verdejo Alcaldessa Ajuntament d’Olivella 

Esther Toledo Tècnica de Medi Ambient 
Ajuntament de vilanova i la 
Geltrú 

José Martinez Regidor Ajuntament de Canyelles 

Antoni Torrentó Regidor Ajuntament de Canyelles 

Josep Moya Regidor 
Ajuntament de Sant Pere de 
Ribes 

Javier Valero Regidor Ajuntament de Begues 

Xavier García Tècnic de Medi Ambient  Ajuntament de Sitges 

Àngels Palacio 
Gerent de Serveis 
d’Espais Naturals 

Diputació de Barcelona 

Juana Barber Rosado 
Cap del Servei de Gestió 
de Parcs Naturals 

Diputació de Barcelona 
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